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Roční usebrání 
pro zapamatování,

abychom si vzpomněli
a o konání věděli.

Zpráva o ročním čase,
jak sloužili jsme kráse.



Úvodní slovo zahradníka

 (Jaroslav)

Pěstování je v dnešní době taková popelka. Jako pěstitelé nemůžeme často ani to nezbytné vykonat 
pro zdraví a péči rostlin. Je taková zajímavá skutečnost, že se nedá moc posouvat cena za vý-
pěstky ani o úroveň inflace.  
Je to tlak, který je vůči tomuto segmentu vytvářen.

Naštěstí jsme tu my a spolu s námi pár lidí, kteří se rozhodli od nás odebírat zeleninu a tím podporovat 
udržitelné pěstování rostlin a vlastně i krajiny, kterou bychom rádi krásnou, životaschopnou  
a udržitelnou pro život v ní.  
A to si přejeme- zdravé zemědělce ve zdravé krajině. A děkujeme všem, kdo s námi toto přání sdílí 
a těší se z těch malinkatých krůčků správným směrem.

Rostliny, zemědělská sezóna

(Jaroslav)

Jaké to je růst vkořeněný do země? To je otázka, se kterou už dlouho žiji a je pro mne jako pro 
pohyblivou bytost takřka nepředstavitelná. A přesto se snažím vcítit do jednotlivé rostliny a pocho-
pit jak dynamiku, tak statiku rostliny. Představuji si ten vztah, kdy bych přímo vnímal tu souvislost 
výživy a látkové výměny. Také vnímat tu proměnu světla v listech.. 

Na poli v roce 2022 se nám dařilo vypěstovat skoro vše docela dobře. Pěstovali jsme tisíce  plodin, 
spoustu odrůd a druhů. Něco rostlo lépe a něco obklíčil plevel, ale většina dozrála a přinesla plody, 
o které jsme se mohli podělit s tisíci lidmi. Vypěstovali jsme zeleninu cca na sedmi až osmi hektarech. 
Také jsme se starali o jahody a maliny. Letos jsme sklidili i mnoho hrušek a jablek z našeho sadu.  
O bylinky jsme se stihli postarat, sklízet je i sušit a pak i míchat a balit. Dosázeli jsme remízek a vysá-
zeli novou ořechovou alej a obnovili naše pódium.  
A starali se o naše stávající krajinné prvky, jak jen jsme mohli. 



Spolupracovníci

(Jaroslav)

Naši spolupracovníci se tento rok velmi otáčeli, aby vše bylo tam, kde je, a proto nám patří velký dík, 
že jsme sezónu 22 ustáli a zvládli. O provoz se staralo cca deset lidí, z toho šest lidí na plný úvazek 
a zbytek na částečný nebo DPP.  Mzdy nám stouply na cca čtvrt miliónu měsíčně, tak se musíme 
v následujícím roce pořádně ohánět. 

Odešel nám Jiří ze zpracovny, jako externista ho tam částečně nahradil Janko..

Společenství kolem Svobodného statku na soutoku (KPZ)

(Kateřina)

Do společenství kolem Svobodného statku na soutoku, komunitou podporovaného zemědělství (KPZ), 
se v roce 2022 zapojilo necelých 350 členů a jejich rodin. Společenství čítalo 21 skupin rozmístěných 
v Praze, Středočeském a Ústeckém kraji. Všechny podílníky jsme zvládli dostatečně zásobovat od 
května do konce října. Následně jsme spustili zimní sezónu, kdy zavážíme 1x za měsíc až do dubna. 

Zájem o KPZ postupně klesá nejen u nás, ale i u jiných zemědělců. S klesající poptávkou obchodů se 
to během pár let může stát otázkou přežití menších zemědělců. Může to být zvyšujícími se nároky na 
vyšší kvalitu a nižší cenu, nepohodlností odběrů na odběrných místech, velkou mírou zavazků, špatnou 
finanční situací podílníků a nebo nezájmem o českou ekologickou zeleninu.…To ukážou příští roky. 

KPZ není jen o zelenině, a tak jsme se snažili s našimi podílníky potkat i při jiných příležitostech. Před 
rozjezdem sezóny jsme měli příjemné setkání se skupinou v Kralupech, se kterou jsme obnovili spo-
lupráci, a v Klecanech, což je naše dlouholetá skupina. Po dvouleté covidové pauze jsme uspořádali 
Slavnostní zahájení sezóny u nás na statku a na závěr roku  jsme přijeli za podílníky do Prahy a uspořá-
dali prostor pro setkání v Café Lajka.



Naše BIO Zpracovna

(Jaroslav)

Skončili jsme evropský projekt a pokračovali v pěkném prostoru Bio Zpracovny. Zúžili jsme zpracova-
telský tým a pracovali hlavně v čase, kdy jsme neměli práci venku. Prodávalo se hlavně kimchi  
a kysané zelí, ale vyráběli jsme i spoustu jiných marmelád, sirupů, past, pest, povidel, hořčic, suše-
ného ovoce, bylin a dalších dobrot. Zpracovna nám pomáhá navyšovat obrat a vytížit spolupracovníky  
v zimním období. Celkově jsme se rozhodli snižovat sortiment, ale jsme otevření tomu tvořit na za-
kázku. Na jaře jsme byli na exkurzi v Dobrotách s příběhem, kde jsme společně nahlédli na odlišnou 
formu potravinářského provozu.

Dobrovolnictví a ekovýchova

(Kateřina)

V tomto roce nás navštívilo mnohem méně individuálních dobrovolníků než v předchozích letech. Byla 
zde dobrovolnice Anna, jejíž stáž podpořilo Ministerstvo práce a sociálních věcí v rámci operačního 
projektu zaměstnanost “Podpora sociálního podnikání v ČR pokračuje”, a dále dobrovolnice Bára, kte-
rá k nám přijela už poněkolikáté.

Po celou část hlavní sezóny nám pomáhal dobrovolník Milan a byl velkou pomocí našemu stálému 
týmu spolupracovníků. Ke konci roku nás oslovila dobrovolnice Celestýna, která bydlí v nedaleké  
Budyni. S ní jsme domluvili podobu dlouhodobé spolupráce, a to nejen v zemědělských činnostech,  
ale i v oblasti sociálních sítí. 

Proběhly dva mezinárodní workcampy ve spolupráci s organizací Inex-sda. Jeden financovaný z Evrop-
ských sborů solidarity, jeden jsme realizovali na vlastní náklady. 

Opět nás také navštívila organizace Aikido Vinohrady, jejichž dětská skupina zde měla soustředění. Svo-
bodná základní škola Třebušín nás navštívila dvakrát za účelem péče o své obilné políčko. V rámci pro-
jektu česko-německé spolupráce nás navštívili studenti Gymnázia Přípotoční a jejich němečtí partneři.

V naší statkové budově Archa jsme poskytli prostor pro teambuilding Ateliéru goetheanismu. 

Poskytli jsme zázemí pro zasedání členské schůze Výkvětu - platformy na podporu ekologických kvě-
tinářů. Zorganizovali jsme a hostili Seminář pro odbornou veřejnost o ekologickém pěstování zeleniny. 
V létě nás navštívila delegace 13 zástupců zemědělských svazů z Malajsie, které zajímal náš způsob 
pěstování. Uspořádali jsme Den otevřených dveří v rámci Dne Výkvětu.

               Podpora sociálního podnikání v ČR pokračuje“, 
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Zvířecí společenství 

(Kateřina)

Na zvířecím statkovém dvoře celý rok žila kobyla Sympatie a kráva Julie. Od jara je doprovázela 
dvě přeštická selátka, ze kterých se během roku staly pěkné velké prasnice. Stále máme hejno slepic 
a indických běžců, které nás na jaře, během léta a nakonec i na podzim potěšilo svou drobotinou. Na 
pořádek na dvoře laskavě dohlíží fenka Lala. 

Ukončili jsme chov králíků.

Slavnosti 

(Katarína)

Celý rok jsme žili v souladu s během roku a vyjádřovali to i slavením svátků. Slavili jsme v únoru Hrom-
nice a pak Masopust s maskami, na jaře vynesli Morenu, v červnu jsme oslavili Svatojánskou noc, 
v září slavili naše Díkůvzdání, uctili zemřelé na Dušičky a ke konci prosince si zahráli vánoční hru 
s našim společenstvím. Kromě toho jsme v lednu měli zabíjačku, v dubnu slavnostně zasadili světelný 
kořen a vykopali preparát roháček, v srpnu jsme tady měli naší Dozorčí radu, což je pro nás také jistá 
slavnost, a v říjnu jsme měli teambuilding, kterým jsme oslavili, že spolupracujeme. Ve vánočním čase 
jsme si dopřáli klid.

Finance a obchod

(Jaroslav)

Naše financování každým rokem více stojí na našich zdrojích z prodeje zeleniny. Je to tím, že nám rostou  
náklady, ale dotace a jiné financování provozu moc není nebo se nezvyšuje.

Tak jsme se snažili pěstovali a směňovali za peníze naše rostliny a na konci jsme tak tak dosáhli na černá čís-
la. Pomohli jsme si i z rezerv z minulých let částkou cca 600 tisíc. I přes úbytek lidí v KPZ a ukončení někte-
rých velkoodběratelů se nám podařilo udržet obrat na podobné výši jako v roce 21 a i si v některých oblastech 
polepšit. Je to opravdu takový ekonomický zázrak, že nám to vychází i bez garantovaného odběru.

My sami jsme se zúčastnili pražského Biojarmarku, zpracovatelského semináře v Domě ochránců 
přírody, KPZ Osvěžovny pořádané Asociací místních potravinových iniciativ a také setkání partne-
rů dobrovolnické organizace INEX-SDA. Zajeli jsme udělat přednášky do Tábora do bezobalového 
obchodu a také na akademickou půdu Střední zahradnické školy. V našem kraji jsme se zúčastnili 
jarmarku “Čtvrtek s atmosférou podzimu” v kampusu školy Univerzity J. E. Purkyně.



FINANČNÍ ZPRÁVA  
Svobodný statek na soutoku, o.p.s. 

2022 2021 2020 2019 2018 2017 2016 2015 2014 2013
VÝNOSY 8462 829 9798 573 7968 835 6424 098 6370 827 5144 499 4217 441 4787 057 3858 646 2560 322
Prodej velkoobchod 3889 028 3218 794 2589 965 2030 839 1764 000 2457 980 2162 394 3067 852 2181 163 794 567
Prodej bedýnky 852 477 1198 218 993 869 956 947 916 000 816 713 605 205 504 383 225 652 402 508
Prodej KPZ 2820 786 3130 084 2972 314 2596 759 2072 000 1509 378 901 781  0  0  0
Dotace 93 013 1684 937 1182 327 294 908 820 616 203 012 370 977 608 174 652 836 371 075
Dary 602 650 318 456 92 256 378 601 658 000 [1] 1 185 13 919 605 389 534 225 750 402
Ostatní 204 875 248 084 138 104 166 044 140 211 156 231 163 165 1 259 264 770 241 770

NÁKLADY 8169 642 9423 824 7673 548 6129 710 6367 294 4878 661 4444 103 4493 111 3562 591 1852 410
Mzdy 2824 839 3303 482 2591 979 1721 602 1336 107 1180 996 1258 597 1036 466 995 482 487 958
Osivo a sadba 812 347 859 001 635 946 653 219 811 000 680 041 596 122 423 509 318 767 137 066
Nákup zeleniny 1198 309 1650 785 818 337 636 507 718 590 541 291 425 630 348 760 297 869 679 219

Spotřeba materiálu 1091 217 562 526 1446 867 937 029 1770 103 958 812 710 132 647 492 500 089 161 633
PHM (nafta) 328 992 216 963 187 823 253 362 173 000 179 271 197 144 179 659 156 989 138 017

Služby 1551 250 2113 346 1549 555 1401 718 926 293 1039 188 860 468 1601 762 812 664 177 817
Odpisy 302 538 487 915 289 189 229 584 200 334 245 843 298 495 215 255 475 098 63 323
Ostatní 60 150 229 806 153 852 296 689 431 867 53 219 97 515 40 208 5 633 7 377

VÝSLEDEK 293 187 374 749 295 287 294 388 3 533 265 838 -226 662 293 946 296 055 707 912

Investice

Ohledně investic jsme díky projektu z let předchozích vybavili naši zpracovnu a už si jen užívali po-
hodový prostor na zpracování; snad jen párek myší, které v naší myčce na sklenice udělali škodu za 
třicet tisíc, nám vehnal slzy do očí:( Obnovili jsme za cca skoro sto tisíc výbavu ručního nářadí moder-
ním od firmy Terrateck. Dále jsme koupili rozmetadlo za traktor a obnovili jsme závlahové trubky  
a bubny. Ke konci roku se nám při generálce ukázal náš traktor jako neopravitelný, a tak jsme skoro 
za půl miliónu museli koupit “nový” starý traktor, který nese jméno Karel čtvrtý. 

Díky podpoře z Ústeckého kraje a Logan fund,  jsme v říjnu postavili na  
zahradě velký fóliovník.

Orgány Svobodného statku na soutoku, o.p.s.:

Ředitelem statku je: 
Jaroslav Lenhart

Ve Správní radě statku působili:

Peter Veselý, Kateřina Šimková a Katarína Králiková, 

V Dozorčí radě od roku 2018 působí:

Alena Malíková, Milouš Načeradský a Lukáš Rudolfský.



Poděkování

Děkujeme lidem a organizacím, kteří nás podporují a myslí na nás s Láskou.  
A děkujeme kusu Země, který nám dává úrodu, a o který se můžeme s Láskou starat.


